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ნავთობი და გაზი 

საქართველოში გაზსაცავი უნდა აშენდეს" - "თბილისი ენერჯის" ტექნიკური 

დირექტორის მოადგილე 

კომპანია „თბილისი ენერჯის“ ტექნიკური დირექტორის მოადგილის გიორგი ლეფსვერიძის 

აზრით, საქართველოს გაზის სექტორს სტაბილურობისა და განვითარებისთვის გაზსაცავი 

სჭირდება. 

„საქართველოში გაზსაცავი ყველა მიზეზგარეშე უნდა აშენდეს“, - ასე უპასუხა გიორგი 

ლეფსვერიძემ BMGTV-ის გადაცემა „წერტილში“ წამყვანის შესაბამის კითხვას. 

„თბილისი ენერჯის“ ტექნიკური დირექტორის მოადგილის თქმით, იმისთვის, რომ 

ფორსმაჟორის შემთხვევაში კომპანია და აბონენტებიც მშვიდად იყვნენ, ქვეყანაში გაზის 

საცავის ქონა აუცილებელია. 

„რა სჭირდება გაზის სექტორს, რომ ყველაფერი იყოს კარგად?! - გაზის საცავი. ძალიან ბევრ 

ქვეყანას აქვს გაზსაცავი, მათ შორის ჩვენ მეზობელ სომხეთსაც... იანვარ-თებერვალში, როცა 

ყველაზე დიდია მოხმარება როგორც საყოფაცხოვრებო, ისე კომერციული გაზის, შეიძლება 

მოხდეს ფორსმაჟორი და ასეთი შემთხვევისთვის ჩვენს ქვეყანასაც სჭირდება გაზის საცავი, 

სადაც დაახლოებით, გაზის ორი თვის მარაგი ჩაიჭირხნება, რომელსაც ქვეყანა პიკურ 

პერიოდში მოიხმარს“, - განაცხადა გიორგი ლეფსვერიძემ. 

„თბილისის ენერჯის“ ტექნიკური დირექტორის მოადგილის თქმით, უშუალოდ, ეკონომიკის 

განვითარებისთვის ქვეყანას სტაბილურობა სჭირდება. 

წყარო:  bm.ge  -   https://cutt.ly/yro3A5m7  

 

რუსეთიდან ნავთობის იმპორტი 25%-ით გაიზარდა - რომელი ქვეყნებიდან 

ყიდულობს საწვავს საქართველო 

2025 წლის იანვარ-თებერვალში საქართველომ 202 მილიონი დოლარის ღირებულების 268 

ათასი ტონა ნავთობი შეიძინა, რაც წლიურად თანხობრივად 8%-ით გაზრდილი 

მაჩვენებელია, ხოლო რაოდენობრივად კი საწვავის იმპორტის მოცულობა 19%-ით არის 

მომატებული. 

სტატისტიკის თანახმად, იმპორტის ზრდა ძირითადად რუსეთიდან საწვავის შესყიდვის 

მატებას უკავშირდება, რადგან ზრდა 25%-ია. მთლიანობაში იანვარ-თებერვალში 

საქართველომ რუსეთიდან 112.6 მილიონი დოლარის ღირებულების ნავთობპროდუქტები 

შეიძინა. 

იმპორტში მეორე პოზიციაზეა ბულგარეთი 32.7 მილიონი დოლარით, მესამეზე კი რუმინეთი 

17 მილიონი დოლარის იმპორტით. 

საქსტატის თანახმად, საქართველომ წელს შესყიდული ნავთობის ნაწილი ექსპორტზე 

გაიტანა, კერძოდ ექსპორტმა $16 მილიონ დოლარს და 23 ათას ტონას მიაღწია. თანხობრივად 



 

ექსპორტი 52%-ით, რაოდენობრივად კი 31%-ით არის გაზრდილი. 2025 წლის პირველ 2 

თვეში საქართველოდან ყველაზე მეტი - $5.9 მილიონი დოლარის 10 ათასი ტონა ნავთობი 

ექსპორტზე ნიდერლანდებში გავიდა. გასული წლის ანალოგიურ პერიოდში 

ნიდერლანდებში საწვავის ექსპორტი არ ფიქსირდებოდა. 

წყარო:  bm.ge  -   https://cutt.ly/Qro3SprS  

 

ელექტროენერგეტიკა 

ტრამპს უკრაინის იშვიათი წიაღისეულის მოსაპოვებლად ზაპოროჟიეს 

ატომური ელექტროსადგურის გამოყენება სურს 

აშშ-ის პრეზიდენტ დონალდ ტრამპის ადმინისტრაცია უკრაინაში იშვიათი მიწისქვეშა 

ლითონებისა და სხვა მინერალების მოსაპოვებლად ზაპოროჟიეს ატომური 

ელექტროსადგურის (ზაეს) გამოყენებას განიხილავს. 

ამის შესახებ Financial Times-ს (FT) უკრაინის ორმა მაღალჩინოსანმა განუცხადა. 

ასევე, Politico-ს წყარო კიევში ადასტურებს, რომ ეს საკითხი ვაშინგტონსა და კიევს შორის 

რესურსების გარიგების ფარგლებში განიხილება. წყაროს ცნობით, მოპოვება დიდ 

ელექტროენერგიას მოითხოვს, ეს სადგური კი ევროპაში ყველაზე დიდია, ამიტომ 

ამერიკული მხარე გამოდის იდეით, რომ სადგურზე კონტროლის აღსადგენად აშშ-მა და 

უკრაინამ ერთად იმუშაონ. კიევი, ასევე, აპირებს, ქალაქ ენერგოდარზე კონტროლი 

დაიბრუნოს, სადაც ზაეს-ის პერსონალი ცხოვრობს და რომლებიც რუსეთს, ფაქტობრივად, 

მძევლად ჰყავს აყვანილი. 

19 მარტს, სატელეფონო საუბრისას ტრამპმა უკრაინის პრეზიდენტს, ვოლოდიმირ 

ზელენსკის შესთავაზა, რომ უკრაინის ელექტროსადგურებზე, მათ შორის, ატომურ 

ობიექტებზე საკუთრებისა და მართვის უფლება შეერთებულ შტატებს გადასცეს. თეთრი 

სახლი განმარტავს, რომ ეს უკრაინის ენერგეტიკული ინფრასტრუქტურისთვის “საუკეთესო 

დაცვა” იქნება. მოგვიანებით ზელენსკიმ განაცხადა, რომ საუბარი მხოლოდ ზაეს-ს ეხებოდა. 

სადგური რუსეთის მიერ ოკუპირებულ ზაპოროჟიეს ოლქში მდებარეობს. რუსეთის 

შეჭრამდე ზაეს-ი უკრაინის ელექტროენერგიის, დაახლოებით, 20%-ს გამოიმუშავებდა. 

Washington Post-ს უკრაინის ენერგეტიკის მინისტრის ყოფილმა მოადგილე ალექსეი 

რიაბჩინმა დაუდასტურა, რომ სამშვიდობო მოლაპარაკებების ერთ-ერთი მთავარი საკითხი 

ზაეს-ის მომავალია, რაც “მეტად მნიშვნელოვანია არა მხოლოდ უკრაინისთვის, არამედ 

ევროკავშირისთვისაც, რადგან ქვეყანა ელექტროენერგიის დიდ მოცულობას ევროკავშირზე 

ყიდის და ბლოკს ფუნქციონირება-დეკარბონიზაციაში ეხმარება.” 

ცნობისთვის: ზაეს-ი ევროპაში უდიდესია. მისი მშენებლობა 1979 წელს დაიწყო. 1984-1987 

წლებში ექსპლუატაციაში ოთხი ენერგობლოკი შევიდა. 1988 წელს შეიქმნა პროექტი 

სადგურის გაფართოების შესახებ, რაც ანალოგიური რეაქტორებით კიდევ ორი 



 

ენერგობლოკის მშენებლობას ითვალისწინებდა. 1989 წლის აგვისტოში ქსელში მე-5 

ენერგობლოკი ჩაირთო. 1990 წელს მე-6 ენერგობლოკის გაშვებაც დაიგეგმა, რაც 

ექსპლუატაციისთვის თითქმის მზად იყო. თუმცა უკრაინაში ატომური 

ელექტროსადგურების ახალი სიმძლავრეების მშენებლობა-ექსპლუატაციაზე 

გამოცხადებული მორატორიუმის გამო, მე-6 ბლოკის მშენებლობა 1993 წლამდე შეჩერდა. ამ 

წელს მორატორიუმი მოიხსნა და მეექვსე ბლოკი ექსპლუატაციაში 1996 წელს გაეშვა, რის 

შემდეგაც ზაეს-ი ევროპაში ყველაზე დიდი, მსოფლიოში კი სიდიდით მესამე სადგური 

გახდა. 

წყარო:  bpn.ge  -   https://cutt.ly/tro3Sbgq  

 

ხაშურში, მდინარე მტკვარზე 14-მეგავატიანი ჰესის მშენებლობა იგეგმება 

ხაშურის მუნიციპალიტეტში, მდინარე მტკვარზე, ჰიდროელექტროსადგურის – „ოსიაური 

ჰესის“ – მშენებლობა იგეგმება. პროექტის შესახებ გარემოსდაცვითი შეფასების პორტალზე 

გარემოზე ზემოქმედების კვლევა უკვე გამოქვეყნდა. პროექტს შპს "ენ-სი 2022" ახორციელებს. 

„ოსიაური ჰესი“ კალაპოტური ტიპის ჰიდროელექტროსადგურია, რომლის დადგმული 

სიმძლავრე 14.2 მეგავატს შეადგენს. პროექტის მიხედვით, ელექტროენერგიის საშუალო 

წლიური გამომუშავება 54.69 მილიონი კვტ/სთ იქნება. 

პროექტის ფარგლებში აშენდება კაშხალი, თევზსავალი, წყალმიმღები და ნაპირდამცავი 

ნაგებობები. 

კომპანია "ენ-სი 2022" მდინარე მტკვარზე კასპის მუნიციპალიტეტშიც გეგმავს ჰესის 

მშენებლობას. კასპი ჰესის სიმძლავრე 22.4 მეგავატი, წლიური გამომუშავება კი 90.2 მილიონი 

კვტ/სთ იქნება. 

სკოპინგის ანგარიშის თანახმად პროექტი გავლენას მოახდენს გარემოზე, მათ შორის 

მდინარის ჰიდროლოგიურ რეჟიმზე, იქთიოფაუნაზე და მიმდებარე ეკოსისტემაზე. 

პროექტის ფარგლებში გათვალისწინებულია გარემოზე ზემოქმედების შემცირების 

ღონისძიებები, მათ შორის თევზსავალის მოწყობაც. 

წყარო:  bm.ge  -  https://cutt.ly/Mro3SOGS  

 

 



 

განახლებადი ენერგია და ენერგოეფექტურობა 

საქართველოში მზის ენერგიის სექტორი ახალ ეტაპზე გადადის - "შაინ 

ენერჯის" ბლოგი 

საქართველოში მზის ენერგიის სექტორი ახალ ეტაპზე გადადის, კერძოდ, ნეტო 

აღრიცხვიდან გადავდივართ ნეტო დარიცხვაზე, რაც მზის მიკროსიმძლავრის სადგურების 

მფლობელებისა და ინვესტორებისთვის მნიშვნელოვან ცვლილებას წარმოადგენს. 

ნეტო აღრიცხვამ ხელი შეუწყო მზის ენერგიის პოპულარობას – მომხმარებლები 

ელექტროენერგიის გადასახადს არ იხდიან გატარებისა და დაგროვების კომპონენტზე, ქსელი 

უფასო დამგროვებლის ფუნქციას ასრულებს. თუმცა ჯვარედინი სუბსიდირება დიდხანს ვერ 

გაგრძელდება, რადგან ეს სოციალურ უსამართლობას ქმნის და შეიძლება გამოიწვიოს 

ტარიფების ზრდა, რაც გასაგებიცაა. 

ნეტო დარიცხვა კი, გულისხმობს ქსელური მომსახურების საფასურის გადახდას, თუმცა 

მთავარია, რომ ეს ტარიფი ინვესტორებისთვის მიმზიდველი დარჩეს. არსებული მზის 

სადგურები კი, ისარგებლებენ მინიმუმ 5-წლიანი საშეღავათო პერიოდებით. ათვლის 

წერტილი ყველასთვის ერთი თარიღი იქნება, შესაბამისად, ვინც უფრო ადრე ჩართო 

სადგური, მას უფრო მეტი წელი გამოუვა შეღავათი. 

საბოლოოდ, სექტორი არ გაჩერდება – პირიქით, ახლა ვნერგავთ უფრო სტაბილურ და 

პროგნოზირებად მოდელს, რაც ხელს შეუწყობს გრძელვადიან განვითარებას. 

ჩვენ ვიცით, რომ 27 თებერვალს სემეკმა გაზარდა პიკური დატვირთვის ზღვარი 14%-დან 

20%-მდე. ამის შემდგომ, 28 თებერვალს, "ენერგო პრომ" განაახლა განაცხადების მიღება, 

რომელიც იმავე დღეს დაიხურა. ეს კიდევ ერთხელ ცხადყოფს მზარდ მოთხოვნას. "თელასის" 

არეალში კვლავ შესაძლებელია 500 კვტ-იანი სადგურების მშენებლობა ნეტო აღრიცხვით. 

ამ ნაწილში, ამოსავალი წერტილია, რომ 30-50 კვტ-მდე სიმძლავრის მზის 

ელექტროსადგურებზე რეგიონების მასშტაბით მაინც შენარჩუნდეს ნეტო აღრიცხვის 

სიკეთეები, რათა ფიზიკურმა პირებმა კვლავ შეძლონ მზის სადგურების მშენებლობა. 

მათთვის ისედაც შედარებით ძვირი ჯდება სადგურის მშენებლობა, რადგანაც რაც უფრო 

ნაკლებია სიმძლავრე, მით უფრო მეტი გამოდის კვტ-ს ფასი. ასევე ფიზიკურ პირებს არ 

ეხებათ სუბსიდირებული სესხები. საბოლოო ჯამში ქსელური კომპონენტის შემოსვლა 

უარყოფითად იმოქმედებს და აუცილებლად გამოიწვევს მოთხოვნის შემცირებას პატარა 

სადგურებზე. 

უახლოეს მომავალში გვეცოდინება ნეტო დარიცხვის კონკრეტული წესები და პირობები, 

რომელსაც გაგვაცნობს მარეგულირებელი კომისია და ჩვენ, როგორც ბიზნესი, 

დავაფიქსირებთ ჩვენს პოზიციას, რადგანაც სემეკი თითოეულ სხდომაზე, მზის 

ასოციაციასთან ერთად განიხილავს თითოეულ ცვლილებასა და სიახლეს ამ 

მიმართულებით. 

მნიშვნელოვანია, რომ სექტორმა შევინარჩუნოთ პოზიტივი, რადგან ეს ცვლილებები არ არის 

რეგრესი – პირიქით, ეს ხელს შეუწყობს ენერგეტიკული ბაზრის სტაბილურ განვითარებას. 



 

ნინა გადელია, „შაინ ენერჯის“ დამფუძნებელი 

წყარო:  bm.ge  -  https://cutt.ly/6ro3SNUL  

 

თერმობირთვული ენერგიის მომავალი: როგორ შეცვლიან ენერგეტიკულ 

ინდუსტრიას Proxima Fusion სტელარატორები 

კომპანია Proxima Fusion-მა წარმოადგინა თერმობირთვული რეაქტორის ინოვაციური 

დიზაინი, რომელსაც შეუძლია სამყარო დააახლოოს ბირთვული სინთეზის პრაქტიკულ 

გამოყენებასთან. ბირთვული დაშლისგან განსხვავებით, რომელიც ხლეჩს ატომის ბირთვებს, 

სინთეზი აერთიანებს მსუბუქ ატომებს უფრო მძიმე ატომებად, რაც ათავისუფლებს 

უზარმაზარ ენერგიას. ეს პროცესი არ იწვევს ნახშირბადის ემისიას და არ წარმოქმნის 

სახიფათო რადიოაქტიურ ნარჩენებს, რაც მას ეკოლოგიურად სუფთა ენერგიის იდეალურ 

წყაროდ აქცევს.  

ბოლო წლების განმავლობაში, მეცნიერებმა შეძლეს მიეღწიათ ენერგიის წმინდა ზრდისთვის 

სინთეზის გზით, მაგრამ მისი კომერციალიზაცია მოითხოვს საიმედო და მასშტაბირებად 

ტექნოლოგიებს. ტრადიციულად, აქცენტი კეთდებოდა ტოკამაკებზე, მოწყობილობებზე, 

რომლებიც იყენებენ ძლიერ მაგნიტურ ველებს და ინდუცირებულ დენებს პლაზმის 

შესანარჩუნებლად. თუმცა, Proxima Fusion-მა სხვა გზა აირჩია, ფოკუსირება მოახდინა 

სტელატორებზე, რომლებიც უზრუნველყოფენ რეაქტორის უფრო სტაბილურ და ხანგრძლივ 

მუშაობას. 

ტოკამაკები ქმნიან მაგნიტურ ხაფანგებს პლაზმისთვის გარე მაგნიტების კომბინაციისა და 

პლაზმაში გამავალი ელექტრული დენის გამოყენებით. თუმცა, ამ პროცესის 

არასტაბილურობის გამო, რეაქტორი საჭიროებს პერიოდულ გამორთვას. ამის 

საპირისპიროდ, სტელარატორები იყენებენ მხოლოდ მაგნიტური ხვეულების რთულ 

სისტემას სტაბილური პლაზმის შესანარჩუნებლად გარე ელექტრული დენის საჭიროების 

გარეშე. ეს ხდის სტელარატორის გამოყენებას უფრო მოსახერხებელს, ამცირებს მასალებზე 

დატვირთვას და ზრდის აღჭურვილობის მომსახურების ხანგრძლივობას. 

წყარო:  building-tech.org -  https://cutt.ly/oro3DqUW  

 

 

 



 

კლიმატის ცვლილება 

დედამიწაზე ტემპერატურა ისტორიულ მაქსიმუმზეა - ატმოსფეროში 

ნახშირორჟანგის დონე 800 000 წელი ასეთი მაღალი ჯერ არ ყოფილა - გაერო 

ბოლო ათწლეულის განმავლობაში დედამიწაზე ტემპერატურამ ისტორიულ მაქსიმუმს 

მიაღწია, ხოლო ატმოსფეროში ნახშირორჟანგის ასეთი მაღალი დონე ბოლო 800,000 წლის 

განმავლობაში არ დაფიქსირებულა. 

ამის შესახებ გაეროს მსოფლიო მეტეოროლოგიური ორგანიზაციის ახალ მოხსენებაში წერია, 

რასაც Associated Press ავრცელებს. 

ყოველწლიური ანგარიშის მიხედვით, პლანეტაზე დათბობა სულ უფრო ძლიერდება, რისი 

ნიშნებიცაა ოკეანის ტემპერატურის რეკორდულ მაჩვენებლამდე ზრდა, ზღვის დონის მატება 

და მყინვარების რეკორდული ტემპით დნობა. 

„ჩვენი პლანეტა უბედურების სიგნალებს სულ უფრო ხშირად აგზავნის,“ - ციტირებს 

ანგარიში გაეროს გენერალურ მდივან ანტონიო გუტერეშს. 

ორგანიზაციის ცნობით, კლიმატის ცვლილება მეტწილად ადამიანის აქტივობით, კერძოდ, 

ქვანახშირის, ნავთობისა და გაზის გადამუშავებით არის განპირობებული. მეცნიერები 

აღნიშნავენ, რომ 2024 წელი დაკვირვებების მთელ 175-წლიან ისტორიაში ყველაზე თბილი 

წელი იყო. 

მოხსენებაში წერია, რომ გლობალური დათბობის გამო ამინდის ექსტრემალური მოვლენები 

გახშირდა, რამაც ბოლო 16 წლის განმავლობაში მოსახლეობის გადაადგილების ყველაზე 

მაღალი დონე გამოიწვია. უამინდობამ, ასევე, სასურსათო კრიზისისა და სხვა ეკონომიკური 

პრობლემების გამწვავებას შეუწყო ხელი. 

გაერო წერს, რომ საერთაშორისო მიზანია დათბობის შეზღუდვა პრეინდუსტრიულ (1850-

1900 წწ) 1,5 გრადუს ცელსიუსის მაჩვენებლამდე, რომ მას არ აღემატებოდეს. 

2024 წელს ამ მაჩვენებელმა 1,55 გრადუს ცელსიუს გადააჭარბა. 

თუმცა, ანგარიშის მიხედვით, ამ გლობალური მიზნის მიღწევა ჯერ კიდევ შესაძლებელია, 

რისთვისაც ქვეყნების ლიდერებმა ერთმანეთისკენ ნაბიჯი უნდა გადადგან და თავიანთ 

ტერიტორიებზე განახლებადი ენერგიის წყაროების გამოსაყენებლად ერთობლივად იმუშაონ. 

წყარო:  bpn.ge -  https://cutt.ly/wro3DfWR  

 

ტაილანდის ეთანოლის რევოლუცია: შეუძლია თუ არა ბიოსაწვავს 

უზრუნველყოს კლიმატური მიზნების მიღწევა? 

1970-იანი წლების ბოლოდან ტაილანდმა აღიარა სატრანსპორტო საწვავის ადგილობრივი 

წარმოების აუცილებლობა. იმპორტირებულ წიაღისეულ საწვავზე დამოკიდებულების 

შემცირების მიზნით, მთავრობა მიმართა ეთანოლს - განახლებად ბიოსაწვავს, რომელიც 

ძირითადად მიიღება სასოფლო-სამეურნეო კულტურებიდან. 



 

ეთანოლის წარმოებას ორი ფორმა აქვს: პირველი თაობის ეთანოლი, რომელიც მზადდება 

ისეთი კულტურებისგან, როგორიცაა სიმინდი, შაქრის ლერწამი, მანიოკა და პატოკა; და 

მეორე თაობის ეთანოლი, რომელიც იყენებს სოფლის მეურნეობის ნარჩენებს, მერქანს და 

ბალახებს. 

მნიშვნელოვანი ეტაპი დადგა 2003 წელს, ეთანოლის ეროვნული პროგრამისა და 

ბენზოჰოლის სტრატეგიული გეგმის დაწყებით. 

მიუხედავად ამისა, გასული ორი ათწლეულის განმავლობაში მნიშვნელოვანი გარღვევები არ 

მოხდა მანიოკაზე დაფუძნებული ეთანოლის წარმოებაში, განსაკუთრებით პატოკასა და 

შაქრის ლერწმის მარტივ პროცესებთან შედარებით. თუმცა, ინდუსტრიის მნიშვნელოვანი 

წინსვლა მოხდა 2024 წელს, გენმოდიფიცირებული (GM) საფუარის და უფრო სრულყოფილი 

ცელულაზას ფერმენტების მოსავლიანობის გაზრდით. 

წყარო: dialogue.earth  - https://cutt.ly/cro3Db1m  

 

ღონისძიებები 

ევროპული კონფერენცია - CO2-ის ჩაჭერა, შენახვა და ხელახალი გამოყენება 2025  

თარიღი: 21–22 მაისი, 2025 

ორგანიზატორი: FORTES Media Group  

ადგილი: კოპენჰაგენი, დანია 

თემატიკა: CO2-ის ჩაჭერა, მიწისქვეშა შენახვა, დეკარბონიზაცია  

https://www.eceee.org/events/calendar/event/european-conference-co2-capture-storage-reuse-2025/ 

 

მე-6 ევროპული კონფერენცია - Hydrogen & P2X 2025 

თარიღი: 11–12 ივნისი, 2025 

ორგანიზატორი:  FORTES Media Group 

ადგილი: კოპენჰაგენი, დანია, Scandic Sluseholmen Molestien 11  

თემატიკა: მწვანე წყალბადი 

https://www.eceee.org/events/calendar/event/6th-european-conference-hydrogen-p2x-2025/  

 

ICSD 2025 : მდგრადი განვითარების მე-13 საერთაშორისო კონფერენცია  

თარიღი: 10–11 სექტემბერი, 2025 



 

ორგანიზატორი:   მდგრადი განვითარების ევროპულიცენტრი  

ადგილი:  რომი, იტალია Pontifical Gregorian University  

თემატიკა: კლიმატი, განახლებადი ენერგია წყალი, ნიადაგის  კონსერვაცია 

https://ecsdev.org/conference/13th-icsd-2025  


